
PROTOKÓŁ 

z XX posiedzenia Komitetu Monitorującego  
Program Operacyjny Rozwój Polski Wschodniej 2007-2013,  

które odbyło się 16 marca 2017 roku w Warszawie 

 

Posiedzenie rozpoczął Pan Adam Hamryszczak, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Rozwoju 
(MR). Następnie, obradom przewodniczyła Pani Małgorzata Wierzbicka, Dyrektor Departamentu 
Programów Ponadregionalnych w MR. 

W spotkaniu uczestniczyło 58 osób, w tym 27 Członków i Zastępców Członków Komitetu 
Monitorującego PO RPW 2007-2013 (KM), którzy byli uprawnieni do głosowania (lista osób 
biorących udział w posiedzeniu KM stanowi załącznik nr 1 do protokołu). 

1. Otwarcie posiedzenia. Przyjęcie porządku obrad. 

Posiedzenie KM, otworzył Pan Minister Adam Hamryszczak, Przewodniczący KM. Na wstępie 
powitał wszystkich uczestników i omówił zmiany jakie zaszły w makroregionie Polski Wschodniej 
w latach 2004-2015 dzięki realizacji Programu. 

Porządek obrad został przyjęty bez uwag (agenda posiedzenia KM stanowi załącznik nr 2 
do protokołu).  

Następnie głos zabrał przedstawiciel Komisji Europejskiej, Pan Wolfgang Munch. Przypomniał o 
toczącej się obecnie dyskusji nt. scenariuszy przyszłości UE oraz ewentualnej roli polityki 
spójności w następnych latach, które zarysowano w wydanej niedawno przez KE Białej księdze o 
przyszłości Europy. Biała księga zawiera pięć scenariuszy, które krótko przedstawiają możliwą 
sytuację w Unii w 2025 r. Każdy z nich ma inny pomysł na politykę spójności, a niektóre z nich w 
ogóle jej nie uwzględniają. 

Ponadto, przedstawiciel KE z uznaniem wypowiedział się na temat efektów PO RPW, które 
wpłynęły m.in. na tworzenie miejsc pracy. Wspomniał, że wsparcie będzie kontynuowane zarówno 
w nowym POPW 2014-2020, jak również dzięki inicjatywie Lagging regions. 

2. Podsumowanie wdrażania PO RPW 2007-2013 na podstawie zapisów projektu Sprawozdania 
końcowego z realizacji PO RPW 2007-2013. 

Przedstawiciele IZ PO RPW – pracownicy wydziałów wdrażających poszczególne osie 
priorytetowe Programu, przedstawili efekty w ramach obszarów wsparcia PO RPW (prezentacja 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu). Wystąpienia obejmowały następujące kwestie: 

• Nowoczesna gospodarka – nauka, badania, przedsiębiorczość 
• Sieć szerokopasmowa Polski Wschodniej – nowe możliwości rozwoju makroregionu 
• Inteligentny transport miejski - lepsza jakość życia mieszkańców Polski Wschodniej 
• Nowa przestrzeń kongresowa i targowa – tu spotyka się biznes 
• Infrastruktura drogowa – bliżej, szybciej, bezpieczniej 
• Szlak rowerowy Green Velo – Polska Wschodnia rozwija potencjał turystyczny  
• Przykłady działań informacyjno-promocyjnych 

 
Dyskusja  
Przedstawicielka KE, Pani Justyna Podralska, zadała następujące pytania prelegentom: 

– Jaki odsetek w działaniu I.3 schemat na zakup wyposażenia B+R stanowiły 
przedsiębiorstwa? Czy uczelnie i firmy zawiązywały porozumienia o współpracy? Czy są 
szkoły wyższe, które podpisały aneksy w celu wykorzystania komercyjnego infrastruktury 
badawczej w kontekście przepisów o pomocy publicznej (możliwość wykorzystania do 
20% rocznego wskaźnika wydajności infrastruktury)? Czy można wskazać region, który w 
osi I był liderem w wykorzystywaniu środków z PO RPW? 

Odpowiedzi udzielił przedstawiciel IZ - Pan Michał Kober. Poinformował, że na 55 projektów 
zrealizowanych w schemacie na zakup wyposażenia B+R przedsiębiorcy byli bene ficjentami tylko 
10 projektów, jednak należy podkreślić, że były to projekty o znacznej wartości.  

Współpraca szkół wyższych i firm polegała głównie na: organizacji wspólnych projektów 
badawczych, wkładzie firm w kształtowanie programów nauczania oraz stażach naukowców i 
studentów w przedsiębiorstwach. 
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Na pytanie dotyczące komercyjnego wykorzystania infrastruktury badawczej udzielono 
odpowiedzi o trwającym procesie podpisywania aneksów umów o dofinansowanie przez 11 
zainteresowanych taką działalnością  beneficjentów - szkoły wyższe.  

W przypadku regionu wiodącego pod kątem  zrealizowanych w osi I projektów, to w działaniu I.3 
Wspieranie innowacji wyróżniały się podmioty z woj. lubelskiego (40 z ponad 80 projektów w 
działaniu). Główną przyczyną była rozbudowana baza dydaktyczna w tym województwie m.in.  
4 uniwersytety: KUL, UMCS, Uniwersytet Medyczny i Uniwersytet Przyrodniczy oraz Politechnika). 
Natomiast w działaniu I.1 Infrastruktura uczelni wsparcie rozłożyło się równomiernie na 
poszczególne regiony. 

– Jaki jest aktualny stan w związku z trzykrotną próbą wyboru operatora infrastruktury sieci 
szerokopasmowej w woj. podlaskim oraz w sytuacji rozwiązania umów z operatorami w 
woj. warmińsko-mazurskim i lubelskim?  

Odpowiedzi na pytanie udzieliła Dyrektor Małgorzata Wierzbicka, która wyjaśniła, że mimo 
niewybrania operatora prywatnego w woj. podlaskim projekt funkcjonuje, a operatorem jest 
samorząd województwa. W ramach ostatniego konkursu w nowym programie POPC złożono dużą 
liczbę wniosków o podłączenie się do sieci w woj. podlaskim. Jeśli chodzi o sytuację w 
województwach warmińsko-mazurskim i lubelskim, to w tych regionach również samorządy 
wojewódzkie przejęły role operatorów, w związku z czym nie ma zagrożenia nieutrzymania 
trwałości projektów. Ponadto, Dyrektor Wierzbicka przypomniała, że obecnie trwają negocjacje z 
DG COMP w zakresie modyfikacji decyzji notyfikującej pomoc publiczną w projektach, tak aby 
operatorzy będący podmiotami publicznymi mogli na równych zasadach konkurować na rynku. 
Poprosiła  przedstawiciela KE o wsparcie w tych negocjacjach. 

– Jak wyglądać będzie dalsze wsparcie szlaku rowerowego Greenvelo w kontekście 
zaplanowanych do realizacji instrumentów finansowych w zakresie turystyki (strategia 
inwestycyjna).  

Odpowiedzi na to pytanie udzieliła Dyrektor Małgorzata Wierzbicka, która potwierdziła, że 
planowane są działania w zakresie wsparcia turystyki, ze szczególnym uwzględnieniem terenów 
wzdłuż trasy Greenvelo. Celem jest maksymalne wykorzystanie potencjału tego projektu, tak aby 
stworzyć infrastrukturę, która umocni funkcjonowanie trasy i zwiększy ruch turystyczny. W 
związku z tym, MR podpisało umowę z BGK na wykorzystanie instrumentów finansowych na 
wsparcie przedsiębiorstw w branży turystycznej w Polsce Wschodniej.  W II kwartale 2017 r. BGK 
zorganizuje przetarg na wybór pośredników finansowych, a w III kwartale planowane jest 
pierwsze rozdysponowanie środków wśród przedsiębiorców. Ponadto, obecnie regiony podpisują 
porozumienia co do dalszej wspólnej promocji trasy Greenvelo. 

3. Głosowanie dot. przyjęcia Sprawozdania końcowego z realizacji PO RPW 2007-2013 

Prowadząca obrady, Dyrektor Małgorzata Wierzbicka, przystąpiła do procedury związanej 
z głosowaniem nad Uchwałą nr 35/2017 Komitetu Monitorującego PO RPW 2007-2013 z dnia 
16 marca 2017 r. w sprawie przyjęcia „Sprawozdania końcowego z realizacji Programu 
Operacyjnego Rozwój Polski Wschodniej 2007-2013” (załącznik nr 4 do protokołu).  
Uchwała została przyjęta jednogłośnie przez Członków KM.  

4. Sprawy różne. 

Uczestnicy nie zgłosili innych spraw. 

 
Przewodniczący KM PO RPW 
        Podsekretarz Stanu  
        Adam Hamryszczak 

  

 

Załączniki: 
1. Lista obecności uczestników posiedzenia 
2. Agenda XX Posiedzenia KM 
3. Prezentacja Podsumowanie wdrażania PO RPW 2007-2013 na podstawie Sprawozdania końcowego z 

realizacji PO RPW 

4. Uchwała nr 35/2017 wraz załącznikiem 


